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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputats. Començarem la sessió
d’avui i en primer lloc els demanaria si es produeixen
substitucions.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Sí, presidenta, Ares Fernández substitueix Marc Pons.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Bon dia, presidenta, Omar Lamin substitueix Iago
Negueruela.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Bon dia, Sra. Presidenta, Lluís Apesteguia substitueix Maria
Ramon.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Bon dia, presidenta, Josep Castells substitueix Llorenç
Córdoba.

LA SRA. PRESIDENTA:

I. Adopció d’acord respecte l’escrit RGE núm. 5447/24,
presentat pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, de
sol·licitud del conseller d’Empresa, Ocupació i Energia del
Govern de les Illes Balears, sobre la despesa de 4.235 euros
en detectius privats.

El primer punt de l’ordre del dia d’avui consisteix en
l’adopció d’acord respecte l’escrit RGE núm. 5447/24,
presentat pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, de
sol·licitud de compareixença del Sr. Alejandro Sáenz de San
Pedro García, conseller d’Empresa, Ocupació i Energia del
Govern de les Illes Balears, per tal d’informar sobre la despesa
de 4.235 euros en detectius privats.

Per a la seva defensa per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de
cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí moltes gràcies, Sra. Presidenta. La veritat és que crec que
és una petició bastant senzilla, perquè tots coneixem els fets a
què es refereix. No només és per la despesa, que
independentment que sigui petita o gran, qualsevol despesa en
doblers públics és substantiva de ser explicada en seu
parlamentària, sinó perquè el motiu de la despesa, allò que va
ser publicat en els mitjans de comunicació i no explicat en seu
parlamentària, segons el mateix conseller, va ser la investigació
de possibles aparells d'espionatge a la seu de la conselleria, de
la qual n'és titular. I això ens preocupa especialment com a
grup parlamentari, perquè ens preocupa que el Govern pugui
tenir indicis, més o menys sustentats, que és espiat i, per tant,
hi ha..., no sabem qui, que pot haver tengut interès a gravar les
converses que el conseller ha tengut al seu despatx. 

Per tant, entenem que és un tema que és suficientment
important, que el Govern tengui indicis que és espiat. Per tant,
entenem que és un motiu que ha de compartir amb el gruix dels
grups parlamentaris, perquè puguem entendre si veritablement
és una situació prou greu, no només com per haver motivat
aquestes despeses, sinó com perquè haguem de prendre les
mesures preventives al respecte. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Passam al torn de fixació de
posicions. Per part del Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Fernández per un temps de cinc minuts.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, presidenta. Nosaltres, des del Grup
Parlamentari Socialista, evidentment donarem suport a aquesta
sol·licitud de compareixença del conseller Sáenz de San Pedro.
Com ha explicat ara el Sr. Apesteguia, ens va estranyar molt i
ens vàrem quedar bastant sorpresos quan vàrem llegir la
notícia, avui matí mirava un dels titulars d’un mitjà a nivell
nacional: “Un conseller del PP en Balears contrató con dinero
público a detectives para buscar micrófonos en su despacho”.

Clar, això és un fet molt greu. La sospita que algú espiava,
escoltava, investigava el conseller del Govern de les Illes
Balears, que ens representa a tots i a totes, és un fet molt greu.
Per tant, hi ha moltes preguntes legítimes damunt la taula que
el Sr. Apesteguia, com molt bé ha dit en aquest moment i que
ja va dir en el seu moment, quan va registrar les seves
preguntes, però clar, jo em deman per què no ho varen fer
públic en aquell moment quan es tractava de fets -insistesc- que
tots compartim que són greus, perquè es tracta d’escoltes a un
conseller del Govern de les Illes Balears. Per què no ho varen
fer públic en el seu moment? Primera pregunta.

Segona pregunta, quina sospita tenien, quins indicis tenien,
algú li va fer aquesta recomanació? No?, va ser ell mateix?, va
ser una altra empresa privada?, va ser la policia? Perquè en un
primer moment el Sr. Vicepresident del Govern va dir que era
la Policia Nacional, després, pel que hem pogut saber pels
mitjans, la mateixa Policia Nacional va dir “nosotros no
hicimos recomendación de nada”. Per tant, qui definitivament
va fer aquesta recomanació? Per què una empresa de detectius
per fer aquestes escoltes? Perquè després, sembla que la Policia
Nacional diu, és que això és una cosa freqüent, ho podem fer
nosaltres. Per això nosaltres hem demanat, entre d'altres,
l'informe..., tot el procediment de contractació, sigui molta o
poca la quantitat, perquè hi ha un informe jurídic necessari, que
és el de la indisponibilitat de mitjans propis. La policia té
mitjans propis per fer això. Per què s’acudeix a una empresa
privada per fer això? I ja el darrer, si evidentment la policia no
fa aquesta recomanació, la policia diu que ho pot fer ella i al
final contractam una empresa privada, no sabem per quins
indicis, quan tenien mitjans per fer això i pagaven 4.235 euros
sense justificar, sembla, no ho sabem, però si és així, jo supòs
que el conseller Sáenz de San Pedro ho pagarà de la seva
pròpia butxaca.

Evidentment, crec que el conseller ha de comparèixer per
donar totes les explicacions al respecte, i perquè crec que el
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bon nom del Govern de les Illes Balears s’ha compromès amb
aquestes notícies, amb aquests casos... que jo m'estalviaré els
qualificatius.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Fernández. Per part del Grup Parlamentari
VOX, té la paraula el Sr.  Rodríguez, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Coincidimos con el Sr. Apesteguia
en que, aunque la cuantía es realmente pequeña en comparación
con lo que es el presupuesto de esta comunidad autónoma, el
dinero del contribuyente se ha de tratar con muchísimo más
respeto y vigilancia incluso que el propio y que, por tanto, es
conveniente, lógico, y no nos oponemos en absoluto a que
venga el conseller a dar explicaciones de por qué se hizo este
gasto a través de una compañía privada de detectives para ver
si realmente había escuchas en este despacho. 

En el fondo lo que nos parece gravísimo es el hecho de que
pueda haber una duda razonable de que pudiera haber algún
tipo de escuchas en el despacho de una administración pública.
Nos parecerá muy interesante la comparecencia del conseller
para dar las oportunas explicaciones y, por supuesto, como
hacemos en el 99% de los casos que se solicitan
comparecencias en esta cámara, votaremos a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Per part del Grup Parlamentari
Mixt, té la paraula el Sr. Castells, per un temps de cinc minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, jo crec que el mínim, mínim,
mínim del parlamentarisme és que el Govern doni explicacions
sobre les despeses en les quals incorre, no?,... la mínima actitud
de transparència d'un govern és ser capaç de donar explicacions
sense cap dubte ni sense cap reserva sobre l'ús que fa dels
doblers. Crec que és una de les nostres funcions principals i la
veritat és que les respostes que el conseller va donar en el Ple
a preguntes de l'oposició varen ser molt decebedores i no varen
aclarir res. 

Per tant, crec que és normal que la següent passa sigui
demanar-li que comparegui perquè pugui donar aquestes
explicacions, perquè realment les preguntes no han estat
suficients perquè donés aquestes explicacions. 

És evident que el tipus de despesa que és, i tot i que,
evidentment, tots estam d'acord que l'import no és
excessivament important, el tipus de despesa que és, bé, genera
més suspicàcies i més interès i més necessitat d'aclarir per què
es van gastar aquests doblers, quan a més a més hi ha les
contradiccions a apel·lar al consell de la Policia Nacional,
després la Policia Nacional desmentir-ho, ja només això ja
requeriria una compareixença, no?, haver dit una cosa que

sembla ser que no és veritat, només això ja requeriria una
compareixença.

Ja sabem que moltes vegades en la gestió pública no tot és
el que sembla, no?, i ara, per exemple, que estem amb la
comissió d'investigació del tema de les mascaretes, ja veiem
que no tot és el que sembla perquè a vegades de bones a
primeres això pot semblar... què sembla això?, què sembla?,
doncs sembla... o a mi em sembla, pel que he llegit a la premsa,
pel que he sentit al conseller, una despesa absolutament frívola
i capriciosa, i com que en política no sempre tot és el que
sembla, jo crec que hem de donar l'oportunitat que el conseller
vingui aquí perquè ens expliqui que no és el que sembla i que,
per tant, pugui justificar aquesta despesa. 

I, per tant, hi votarem a favor.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Per part del Grup Parlamentari
Popular, té la paraula la Sra. Gil, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidenta. Nosotros consideramos que la
Conselleria sí que ha dado explicaciones a las preguntas de
control orales y escritas. Según ha informado, mostró
preocupación de que pudiera haber dispositivos de escucha en
salas de reuniones y despacho. Por eso contrató un servicio de
detectives privados para realizar un barrido. 

La oposición de izquierda siga centrándose en este tema
cuando lo que realmente le interesa al ciudadano son otras
cuestiones. 

El Grupo Popular va a apoyar la solicitud de comparecencia
de MÉS per Mallorca, para que el conseller Sáenz de San
Pedro explique, una vez más, de modo que con estas
explicaciones ya podamos centrarnos en lo importante, que es
la empresa, el empleo y la energía. 

Dadas las dudas y cuestiones que plantean los grupos, el
conseller Sr. Sáenz de San Pedro estará encantado de
comparecer con total transparencia en esta comisión. 

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gil. Passam a la votació de l'escrit RGE núm.
5447/24.

(Remor de veus)

Ara crec que sí... Sí. Votam.

En conseqüència, s'acorda per unanimitat recaptar la
presència del Sr. Alejandro Sáenz de San Pedro, conseller
d'Empresa, Ocupació i Energia del Govern de les Illes Balears,
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per tal d'informar sobre la despesa de 4.235 euros en detectius
privats.

II. Proposició no de llei RGE núm. 3592/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la captació i la
fidelització dels Cossos i Forces de Seguretat de l'Estat. 

Passam al segon punt de l'ordre del dia d'avui, relatiu al
debat i la  votació de la Proposició no de llei RGE núm.
3592/24, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a
la captació i la fidelització dels Cossos i Forces de Seguretat de
l'Estat. Per a la seva defensa, per part del Grup Popular, té la
paraula la Sra. Palau, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, presidenta. Bon dia a tothom. Estarem tots d'acord
que la seguretat pública és un concepte fonamental a qualsevol
societat, es refereix a la protecció i la preservació de l'ordre, la
pau i la integritat de les persones dins una comunitat. El seu
impacte positiu en la qualitat de vida, el desenvolupament
econòmic i la coalició social ressalta la seva importància
innegable. És responsabilitat de tots, des de les administracions
fins a la comunitat en general, treballar junts per mantenir i
millorar la seguretat pública de les nostres comunitats.

En els darrers anys a les Illes Balears, i especialment a l'illa
d'Eivissa, estem sofrint un dèficit de funcionaris que presten
serveis públics a l'illa i, específicament, una escassetat de les
plantilles de Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat. 

La Confederació Espanyola de Policia recentment ha
lamentat el poc compromís del Govern central a l'hora de
comptar amb plantilles ben dimensionades, ja que aquestes
actualment a les Illes estan cobertes al 84%, que està molt per
davall de la mitjana nacional, a pesar que les Illes Balears som
la comunitat amb el major índex de delinqüència de tota
Espanya. 

Des de la Confederació també varen lamentar que cada any
es vengui com un èxit el Pla de reforços estivals consistent que
policies de Mallorca es desplacin a l'illa d'Eivissa i des de la
península es desplacin a Palma, gastant així diners públics en
dietes, encara que el que es necessita és tenir unes plantilles
dignes amb personal suficient i que vulgui quedar-s’hi.
Adverteixen, a més, que aviat molts d'agents destinats a Eivissa
començaran a demanar trasllats atractius per als empleats
públics estatals i que qui sofreix aquest fet és el ciutadà que veu
com cada volta augmenta la delinqüència. 

Ens consta que tots els policies destinats a Eivissa han de
fer molts d'esforços i que sofreixen, a més, una sobrecàrrega
laboral a causa també de l'arribada d'immigrants de manera
irregular, i és una nova realitat que tampoc no és atesa perquè
no es reforcen aquestes unitats.

Consideram, per tant, que el problema no són aquestes illes,
sinó el seu elevat cost de vida i que no es reconegui aquesta
particularitat perquè el policia pugui arrelar.

Recordem que l'any 2019 es va signar un protocol general
d'actuació entre l’organisme autònom gerencial

d'Infraestructures i Equipaments de la Seguretat de l'Estat, el
Ministeri del Interior, el Govern de les Illes Balears, el Consell
Insular d'Eivissa i l'Ajuntament d'Eivissa, relatiu a la promoció
d'habitatges per a funcionaris de la Policia Nacional destinats
a l'illa d'Eivissa i habitatges de protecció pública. 

La signatura d'aquest protocol sorgeix de la manifesta
situació de serioses dificultats d'accés a l'habitatge per manca
d'oferta i elevats preus, tant per a la ciutadania en general com
per als funcionaris destinats a l'illa. És un problema d'enorme
magnitud que afecta, entre altres, el conjunt de serveis públics,
perquè sense suficients funcionaris que els atenguin aquests es
veuen minvats. L'escassetat de personal al servei de
l'administració està directament relacionada amb l'escassetat
d'habitatge a preus assequibles. Una problemàtica que també
s'està traslladant al sector privat, on a cada volta resulta més
complex completar les plantilles.

Per pal·liar aquest problema de falta de personal, des del
Partit Popular creiem que és necessari que el Govern inverteixi
tant al plus d'insularitat com a facilitar solucions residencials. 

El Ministeri d’Interior va deixar caducar el protocol
esmentat anteriorment en el qual es preveia desenvolupar un
projecte de construcció de 120 habitatges per a funcionaris en
el solar rere de la Comissaria de Policia, malgrat anunciar-se i
prometre el mateix ministre publicant en diverses ocasions que
es desenvoluparia aquest projecte, la darrera a la seva visita a
Eivissa l'abril de 2023. Però la realitat actual és que la plantilla
dels Cossos i Forces de Seguretat de l'Estat destinades a Eivissa
continuen disminuint, veim com actualment tanquen serveis
públics, com l'Oficina de la DGT, com la Unitat d’Atestats de
Trànsit de la Guàrdia Civil d'Eivissa, on a dia d'avui queda un
sol agent operatiu, i tots els serveis públics, en general, es
troben en una situació crítica, per l’abandó de les necessàries
i urgents solucions i incentius als funcionaris públics, reclamats
constantment des de les institucions públiques de les Illes que
consideren urgent dotar-los d'incentius perquè venir a aquestes
illes sigui un premi i no un càstig. 

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Popular
presenta la següent proposició no de llei: “1. El Parlament de
les Illes Balears insta el Govern d'Espanya a implementar un
plus d'insularitat per fer efectiva la captació i fidelització dels
Cossos i Forces de Seguretat de l'Estat. 2. El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern d'Espanya a impulsar un nou
conveni entre el Ministeri d'Interior, el Govern de les Illes
Balears, el Consell Insular i l'Ajuntament d'Eivissa relatiu a la
promoció d'habitatges per a funcionaris de la Policia Nacional,
d'acord amb les necessitats residencials actuals, com ara la
construcció d'una residència. 3. El Parlament de les Illes
Balears insta el Govern d'Espanya a incloure dins el conveni
esmentat amb anterioritat la promoció de l'accés preferent dels
membres del Cos Nacional de Policia a habitatges protegits en
règim de lloguer. I 4. El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern d'Espanya a realitzar un seguiment i un control
exhaustius per solucionar el greu problema residencial que
patim i afavorir la captació i la fidelització dels Cossos i Forces
de Seguretat de l'Estat”. 

Moltes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Palau. El Grup Parlamentari Socialista ha
presentat les esmenes RGE núm. 6610 i 6611/24. Per a la seva
defensa té la paraula la Sra. Cano, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies, presidenta. Bé, les darreres setmanes hem parlat
molt de les Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat a aquesta
comissió, de la importància de tenir servidors públics a les
nostres illes que garanteixin l'estat del benestar i els serveis que
depenen directament de l'Administració de l'Estat. En aquest
sentit per part del Govern d'Espanya s’està fent feina en un pla
d'ordenació dels recursos humans per redimensionar les
plantilles, garantir l'adequada prestació dels serveis públics i
renovar i estabilitzar les plantilles. 

En els darrers anys també s'ha fet un esforç important per a
l'equiparació salarial entre Policia Nacional i Guàrdia Civil, la
recuperació de 14.000 efectius de les Forces i Cossos de
Seguretat de l'Estat que el Govern de Mariano Rajoy va
retallar, i amb una incidència i un impacte important a les
nostres illes. Tot això s'ha recuperat, tenim més efectius, millor
pagats, amb un increment salarial del 38% i en aquests
moments es fa feina per millorar les condicions de jubilació de
les forces i cossos de seguretat de l'Estat. 

Avui es presenta una proposta específica per a l'illa
d'Eivissa, que si bé comparteix problemàtica amb la resta de les
Illes Balears, en té algunes que són molt específiques: la manca
d'habitatge, el preu molt elevat del metre quadrat, on se superen
els 6.000 euros el metre quadrat de compra d'habitatge, segons
alguns portals immobiliaris; i aquí hi ha el bessó dels
problemes, la gran dificultat que tenen a l’hora de venir aquí i
assumir després els preus de la vida, de l'habitatge i altres. Crec
que aquest és el principal problema i no hauríem de posar el
focus en altres problemàtiques que són molt més col·laterals i
crec que no són la part principal que un policia nacional no
vengui a les nostres illes, sinó que aquests són els problemes
principals.

Com que compartim l'objectiu d'aquesta PNL i, és més, el
Grup Parlamentari Socialista al Congrés dels Diputats va
presentar una iniciativa en termes similars per tal de reprendre
l'objectiu de construir residències per a policies nacionals a
Eivissa al solar propietat del Ministeri de l’Interior ubicat a la
ciutat d'Eivissa, un projecte que, a més, és prioritat del
ministeri, des d'aquí li donarem suport. 

Si bé inicialment aquest projecte va adoptar la fórmula de
protocol, es va deixar caure perquè adoptàs una altra fórmula
jurídica com la del conveni. Ara bé, davant del desinterès que
s’ha mostrat per part del Consell d'Eivissa i del Govern, el que
hem fet nosaltres ha estat demanar des del Congrés, des del
Grup Parlamentari Socialista directament, que el Govern
d'Espanya reprengui aquest objectiu de construir residències
per a policies nacionals destinades a l'illa d'Eivissa a aquest
solar.

Hem presentat dues esmenes de modificació, una al punt 1,
per millorar el redactat de l'acord. Ja existeix un plus

d'insularitat, això des de fa anys, i del que es tracta és que
aquest plus es pugui actualitzar, es pugui millorar. I per a
aquesta finalitat el ministeri el que ha fet és crear un grup de
feina que ha d'analitzar, sota quatre criteris, com s'ha
d'actualitzar aquesta percepció del plus d'insularitat, amb
criteris que tenen a veure amb la distància geogràfica, amb el
cost del transport, la cistella de la compra, la carestia de la vida 
o el preu de l'habitatge. I una vegada que s'estudiïn tots aquests
indicadors, fer la proposta concreta de com ha d'incrementar-se
el plus d'insularitat, però tal com està redactat el punt 1 és que
hi hagi un plus d'insularitat. No, no, si el plus de insularitat ja
hi és, del que es tracta és que s’actualitzi i es millori tenint en
compte tots aquests indicadors. 

Després, l'altra proposta d'esmena és al punt 4, perquè no es
pot fer un seguiment i un  control d’una cosa que encara no
existeix. Nosaltres proposam elaborar un calendari d'actuació,
que s'hi inclogui la redacció del projecte de construcció de
residències i que es comprometi el ministeri a l’execució
d’aquest projecte amb la fórmula que al final s’estipuli en el
menor termini possible.

Millorar l'accés a l'habitatge requereix de polítiques
públiques decidides per al conjunt de la ciutadania i per a
col·lectius específics. Nosaltres pensam que rebutjar, com fa el
Govern de les Illes Balears, aplicar mesures, com el topall a
preus de lloguer a zones tensionades, implica rebutjar un
instrument que podria ser útil, i demanaríem votació separada
perquè no podem votar favorablement, no compartim el punt 3,
perquè entenem que els habitatges de protecció oficial han de
ser per a col·lectius vulnerables de la nostra societat. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cano. Passam al torn de fixació de posicions.
Per part del Grup Parlamentari VOX té la paraula el Sr.
Rodríguez, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Creo que nadie pone en duda el
problema del déficit de plantillas que tienen los Cuerpos y
Fuerzas de Seguridad del Estado en nuestras islas, que además
tienen una serie de problemas específicos dada tanto su
condición de insularidad como su condición de destino
turístico, que hace que se incrementen sobre todo el número de
delitos, afortunadamente, menores. 

Pensamos que el tema de fidelizar la presencia de los
agentes tanto del Cuerpo Nacional de Policía como de la
Guardia Civil es fundamental por tres cuestiones
fundamentales. La primera es la misma naturaleza del trabajo
policial, es decir, una persona que viene a las Islas Baleares a
desarrollar las funciones que tienen encomendadas los Cuerpos
y Fuerzas de Seguridad del Estado: lucha contra el terrorismo,
lucha contra el crimen organizado, lucha contra el tráfico de
drogas, etc., requiere que estas personas estén muy integradas
en nuestra sociedad, porque es la única manera que tienen de
poder desarrollar con eficacia esa función que tienen
encomendada.
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Por otra parte, la importancia del hecho de que los policías
y guardias civiles tengan arraigo, por decirlo de alguna manera,
en esta comunidad autónoma es el entender la idiosincrasia
propia de nuestra comunidad autónoma, de la gente que aquí
vive y de los problemas que tenemos, especialmente en lo que
se trata a la delincuencia, que son aquellos temas que son de su
competencia. 

Y, por otra parte, y yo creo que en esto incluso estarán de
acuerdo conmigo los partidos nacionalistas, es importante que
estas personas estén aquí el máximo tiempo posible, porque si
realmente queremos que esta integración llegue al punto de, por
ejemplo, poder entender la lengua regional para que cuando
realizan sus tareas fuera del ámbito normalmente de las grandes
ciudades, en la part forana, foravila, etc., sean capaces de
poder, por lo menos entender a las personas que se quieren
comunicar con ellos, denunciar delitos, etc., en la lengua propia
de las Islas Baleares. 

Pensamos que todo ello es muy importante, que la única
manera de conseguirlo es realmente que tanto policías como
guardias civiles no vean nuestra comunidad autónoma como un
destino de paso, para hacer los puntos suficientes para lo antes
posible marchar de aquí porque, dados también lo que son sus
ingresos, que no son nada del otro mundo, pues se les hace
realmente muy complicado poder residir en las Islas Baleares.
Ya no solo es un tema de vivienda, que también, un tema que
en el pasado se resolvía bastante bien con las famosas casas
cuarteles de la Guardia Civil, que hoy en día cada día son más
escasas y que en el caso de la Policía Nacional nunca ha sido
así, sino que tienen que vivir por su cuenta y riesgo, como el
resto de los ciudadanos. 

Y luego el elevado coste de la vida que supone vivir en las
Islas Baleares. Es que cualquier funcionario del Estado, la
diferencia en su poder adquisitivo, en su nivel de vida entre
vivir en las Islas Baleares o vivir en Jaén, es que es un abismo,
y lógicamente todo el mundo quiere lo mejor para sí y para sus
familias. Es fundamental que creemos algún tipo de incentivo,
de compensación por el hecho de la insularidad y lo que
pedimos para el conjunto de los ciudadanos, evidentemente,
también lo hemos de pedir para los funcionarios públicos, y
policías y guardias civiles no dejan de ser más que servidores
y funcionarios públicos, independientemente de cuál sea su
tarea. 

Nosotros consideramos completamente adecuada la
propuesta que hace el Partido Popular. En todo caso, acepten
o no acepten las enmiendas que propone el Partido Socialista,
nuestro voto será favorable a todos los puntos, incluido el de
las viviendas de protección oficial, porque consideramos -ya
digo- que estas personas realizan una función fundamental de
protección del conjunto de la ciudadanía, una labor que muchas
veces no es suficientemente tenida en cuenta, no solo por la
importancia intrínseca que tiene, sino porque supone un riesgo
personal, incluso para su integridad física, algo que a veces nos
cuesta mucho valorar. Pero, por desgracia y recientemente se
ha visto que es así, que estos funcionarios públicos, más allá
del desarrollo de su función, lo que ponen en riesgo es su vida
para proteger la seguridad de todos los ciudadanos. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, té la paraula el Sr. Apesteguia per un temps
de cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sorprenentment i crec
que inesperadament, he de dir que compartesc el gruix de les
paraules del portaveu que m'ha precedit, perquè jo, com a bon
socialista, crec amb la força de l'Estat i l'Estat ha de tenir la
capacitat de fer complir les seves normatives i d'assegurar la
seguretat i la convivència de tots i cadascun dels ciutadans. I
per això fan falta treballadors públics, que en el nostre cas,
almanco en aquest moment es desenvolupa a través de les
Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat. I, per tant, és important
que tenguem la cobertura adequada, com a illes, del personal
necessari per desenvolupar aquesta tasca i assegurar-nos la
capacitat de totes les administracions de fer complir la
normativa que pertoca desenvolupada a través de la policia i
també d’assegurar una correcta convivència de tots i cadascun
dels ciutadans.

Dit això, jo crec que del que hem de parlar seriosament és
de la distribució competencial i de la distribució de
responsabilitat de cadascuna de les administracions en fer
complir això. Jo crec que la proposició del Partit Popular és
excessivament generosa amb l'Estat. L’Estat ha fet un
desistiment de les seves responsabilitats cap a la ciutadania de
les Illes Balears, però també els he de dir, no d'ençà que
governa el PSOE, històricament. Aquí hi ha hagut un problema
de manca de voluntat i de prioritzar tenir la cobertura adequada
de Policia Nacional i Guàrdia Civil a les Illes Balears, i no hi
ha hagut una, per exemple, una adequació del plus d'insularitat
al cost real de la vida a les Illes Balears, i, per tant, som un
destí molt menys atractiu a l’hora de triar destí. Com bé saben
també conec aquests cossos de prop, vénen quan els pertoca i
no poden dir que no, i a la que poden partir se’n van. Aquest és
un dels problemes. 

Això sumat, i això el Sr. Rodríguez no ho ha dit, que hi ha
una sèrie de places que, en el nostre cas, es cobreixen
exclusivament de forma temporal, que són aquells reforços que
vénen els mesos d'estiu. I en aquests casos no necessiten un
habitatge de forma permanent, sinó que precisament va en
relació amb aquesta cobertura, a través de les residències que
podrien ser d'ús temporal, perquè si necessitam que vengui un
plus durant tres mesos durant l'estiu, evidentment no li tendrem
una casa guardada durant tot l'any, ni ell la pagarà, això és
evident. 

Per tant, jo crec que aquí hi ha d'haver un acord i hem de
ser molt reivindicatius davant l'Estat que nosaltres tenim el
mateix dret de qualsevol ciutadà de qualsevol altra banda de
l'Estat, de tenir la cobertura policial adequada i que és la seva
obligació, de l'Estat, assegurar que això sigui així, a través dels
mecanismes que siguin necessaris. 

Per tant, ja dic com sempre que parlam del plus
d'insularitat, nosaltres votarem a favor del punt primer, si bé és
ver que en el punt segon, i em perdonarà, perquè jo no som un
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expert de la història d'aquest protocol que hi va haver a l'illa
d'Eivissa, m'agradaria saber en quins termes compromet el
Govern de les Illes Balears i també el Consell Insular d’Eivissa
i l'Ajuntament d'Eivissa, en aquests dos darrers casos puc
entendre que en una facilitació de la tramitació burocràtica per
a la construcció, però voldria saber en quins termes compromet
el Govern de les Illes Balears, perquè el Govern de les Illes
Balears no ha de solucionar el problema que no és capaç de
solucionar l'Estat quant a Policia Nacional i Guàrdia Civil. 

Nosaltres tenim els nostres propis problemes a l’hora de
cobrir de funcionaris públics, amb les competències que ens
pertoquen a les Illes Balears. I vostès coneixen, i la Sra. Palau,
coneix perfectament el problema, per exemple, que hi ha amb
els professors i mestres a Eivissa, i no els estam dient que
actuarem en el mateix sentit. I aquesta és la responsabilitat del
Govern de les Illes Balears cap als seus treballadors públics.
Per tant, en aquest sentit, abans de dir el nostre vot respecte del
punt 2, sí que m'agradaria que ens aclarís en què compromet el
Govern de les Illes Balears. 

Amb el punt 3 nosaltres no hi podem estar d'acord.
Nosaltres creim que no podem destinar a la promoció
d'habitatge protegit ... Primer, perquè la responsabilitat d'una
altra administració i la construcció dels habitatges protegits és
del Govern de les Illes Balears i la de destinar a la funció que
tenen els habitatges protegits, que és solucionar els problemes
d'accés a l'habitatge al gruix de la població, que és la
competència que ens pertoca. 

Dir-los una altra cosa, l’altra competència que ens pertoca
és desenvolupar l'Estatut d'Autonomia, en concret, l'article 33,
i aquesta sí que és una responsabilitat del Govern de les Illes
Balears per ajudar a cobrir les necessitats de policia que tenim
a les Illes Balears, no només de la mancança permanent,
estructural, de Forces i Cossos de seguretat de l'Estat, sinó
també les mancances que tenim...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Apesteguia, hauria d’anar acabant.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... respecte de la policia local. I aquesta és una responsabilitat
que cap govern no ha pres i que jo crec que entre totes les
forces, ens hem de prendre molt seriosament, perquè nosaltres
sí que tenim la capacitat de suplir aquestes mancances, a través
del desenvolupament de l'Estatut que -record- és una llei i, per
tant, tenim l'obligació de fer-la complir també.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Per part del Grup Parlamentari
Mixt, té la paraula el Sr. Castells per un temps de cinc minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Gràcies, Sra. Presidenta No em puc estar d'observar, si ho
volen a tall de broma, que cada setmana tenim la nostra dosi de
reflexió sobre els temes policials, cosa que està molt bé, forma
part d'aquesta comissió, gairebé podríem canviar-li el nom i

dir-li Comissió de Policia i Seguretat, o si més no sempre a
l’ordre del dia podria haver-hi en lloc d’uns minuts musicals,
uns minuts policials, que són els que ens procura la insistència
del Partit Popular que, a més a més, ho tenen distribuït, és una
cosa coral, perquè tant ho defensa la Sra. Gil, com el Sr. Nadal,
com la Sra. Palau. És a dir, no tenen un diputat especialista en
el tema, sinó que veig un attack force que tenen sobre temes
policials. (...), perfecte, gràcies per portar aquestes temes. Jo
també crec que és importantíssima la feina que fan els agents de
seguretat i absolutament necessària i, per tant, totalment
partidari de facilitar que tinguem cobert correctament aquest
servei.

M’ha semblat molt positiu que la Sra. Palau, parlava de
l’arrelament. Si volem arrelament, i el Sr. Rodríguez parlava
d'unes forces de seguretat molt integrades, utilitzava la paraula
arraigo, que podria ser l’arrelament. Bé, està molt bé. Està
molt bé. M’estranya que  si estan tan preocupats per això,
siguin tan reactius que desenvolupem l’article 33 de l'Estatut
d'Autonomia i puguem tenir el nostre propi cos de seguretat,
com tenen altres comunitats autònomes, i que en el nostre cas,
a més a més, estaria plenament justificat perquè supliria gran
part del problema que tenim o almenys estaria a les nostres
mans solucionar-lo. 

Perquè, clar, nosaltres, amb aquest model que tenim,
assumim com una cosa natural que els membres dels cossos i
forces de seguretat han de venir de fora. Clar, hem naturalitzat 
una idea que no tendria perquè ser natural. Per què han de venir
de fora els membres dels cossos i forces de seguretat?

Clar, i en aquesta mateixa idea, en aquesta mateixa idea que
acceptem com a natural i que té uns problemes estructurals que
ens porten a la mancança permanent de membres dels cossos de
seguretat de l'Estat, estem intentant posar-hi pedaços, com jo
dic moltes vegades, tirar aigua amb un cubell sense fons, per
solucionar un problema estructural que ens supera. 

Perquè (...) de l'Estat, i això que passa amb els agents de
policia també passa amb el personal de Justícia, és molt difícil
fer-li entendre a l'Estat el tema d’una retribució diferent per als
seus funcionaris. L’Estat treballa amb la idea, amb els seus
cossos estatals, de la igualtat o fins i tot, si m’ho permeten dir,
de la uniformitat. Llavors, clar, l’Estat pensa, bé, jo per què he
de donar un plus tan important a uns treballadors..., per què un
ve de fora?, ah! i el que ve del país, que també ha de cobrar el
plus d'insularitat?

És a dir, no ho estic justificant. És a dir, vull que entenguin
no, ho saben perfectament, ho vull posar damunt la taula, que
estem intentant solucionar un problema que falla d'origen,
perquè parlam d'un plus d'insularitat i potser del que hauríem
de parlar és d'un plus d'insularitat o un plus de “balearitat” o un
plus d’"eivissaritat". Per què els dic això?, perquè fins i tot a
les mateixes illes el nivell de vida i el cost de l'habitatge és molt
diferent. 

Llavors, serà molt difícil solucionar aquest problema d'una
forma justa i d'una forma que evitem que hi hagi una rotació
permanent i, per tant, que aquí tinguem personal de pas i, per
tant, sempre tinguem un servei de segona categoria quant a
seguretat, amb tot el respecte als agents que estan aquí. Però
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evidentment, si estan de pas, el servei doncs evidentment no pot
ser el mateix. I per molt plusos que posem, sempre serà així,
perquè sempre serà més avantatjós anar-se'n a fer de policia a
Extremadura, des del punt de vista econòmic, que fer-ho a les
Illes Balears. 

Per tant, anem posant pedaços i vostès volen eludir agafar,
com es diria popularment, el toro per les banyes i tenir el nostre
propi cos de seguretat. 

Aniré directament, perquè m'he allargat molt en aquest
tema, que era una prèvia, a la nostra posició sobre els diferents
punts. Sobre el primer punt hi votarem a favor, tot i que,
sincerament, bé, pel que fa referència al plus d'insularitat,
queda més clar a l'esmena del PSOE, però bé, jo ja entenc que
quan diuen “implementar” volen dir “actualitzar aquest plus”
i que, per tant, doni resposta a aquestes necessitats. 

Sobre els punts 2 i 4, que fan referència al conveni, en línies
generals hi estam d'acord. Hi ha una esmena, una transacció,
crec que hi podem estar d'acord. 

Ara, jo, com el Sr. Apesteguia, no puc estar d'acord amb el
punt 3. No puc estar d'acord amb el punt 3 per dos motius.
Primer, perquè l'habitatge protegit està pensat per a unes coses
que no són aquestes, i després també per un element que ha
tocat el Sr. Apesteguia, cada administració ha d'assumir les
seves despeses. El que no té sentit és que l'Estat no compleixi
i llavors la comunitat autònoma, amb les seves competències,
hagi de solucionar el que l'Estat no compleix amb les seves
competències. L'Estat vol tenir la competència en cossos i
forces de seguretat? Doncs, és l'Estat que ha de garantir, amb
tots els mitjans que siguin possibles, que hi ha un servei i una
presència d'agents de seguretat suficient per a aquestes illes. El
que no poden fer és destinar els doblers que la comunitat
autònoma té per fer altres coses per solucionar aquest problema
que no compleix l'Estat. Per aquest motiu, no podríem votar a
favor del punt 3. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Castells. Procedeix ara la suspensió de la sessió
per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana al grup
proposant si vol una suspensió de la sessió o bé si podem
continuar. 

Idò té vostè la paraula, Sra. Palau, pel grup proposant, per
fixar la posició i assenyalar si accepta les esmenes presentades,
per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, presidenta. Bé, moltes gràcies a tots els grups per
les seves intervencions i pel suport que donaran a aquesta
iniciativa. Els intentaré explicar una miqueta la història, perquè
entenguin també el Govern balear quina responsabilitat té
també, tant el Sr. Castells com el Sr. Apesteguia. 

A la legislació anterior es va aprovar a les Corts Generals
una iniciativa presentada pel Partit Popular perquè en un

termini de tres mesos s'elaboràs un estudi per actualitzar la
insularitat. Per tant, per això no podrem acceptar l'esmena, la
primera esmena del PSOE, la 6610, perquè creim que ja és
suficient, ja hi ha prou estudis i creim que ja està més que
demostrada la necessitat que hi ha del plus o de l’actualització
del plus d'insularitat per als funcionaris de les Illes. Sempre, a
més, es fan molts d'estudis, però al final mai no s'acaben de fer.
Per tant, creim que el que s’ha de fer és posar aquesta
actualització del plus d'insularitat.

A la present legislatura el Partit Popular també ha presentat
una proposició de llei i esmenes perquè el plus d'insularitat
passi dels 9 als 27 milions d'euros, i el PSOE ha votat en
contra. Simplement era perquè ho tengués en compte, que el
PSOE precisament al Congrés ha votat en contra d’aquest
augment del plus d'insularitat. És a dir, rebutgen la inclusió de
18 milions addicionals per a la indemnització per residència
dels funcionaris de l'Estat, 18 milions que nosaltres consideram
que és una quantitat insignificant per a un pressupost basat en
milers i milers de milions d'euros. 18  milions per un servei tan
desmantellat per al Partit Socialista com necessari per als
eivissencs, que veuen incrementada la criminalitat i la
inseguretat per la deixadesa socialista a la qual ens tenen
avesats fa precisament sis anys. 

Aquesta deixadesa afecta la generalitat dels assumptes del
Govern de l'Estat a Eivissa, com havíem comentat abans, la
desertització de l'oficina de la DGT, com el conveni de
carreteres, del qual no en tenim notícies. Per tant, consideram
que el Partit Socialista es podrien posicionar una miqueta
també, en lloc de criticar sempre el Consell Insular, que sempre
se li dóna la culpa al consell insular, doncs, es podria posar un
poquet al costat dels eivissencs. 

Es un problema que tots reconeixem, excepte vostès, perquè
tots tenim clar que s’ha d’aturar. El Partit Popular, les Forces
i Cossos de Seguretat de l’Estat, la Plataforma d’Associacions
i Sindicats de Funcionaris que aquesta mateixa setmana passada
organitzaren un acte reivindicatiu a Eivissa per demanar
l’actualització del plus d’insularitat i també la premsa de les
nostres illes. 

Li faig un breu resum de la premsa. El 24 de novembre de
2017: “Acuerdo para construir cuatro edificios junto a la
comisaria de policía de Ibiza firmado entre el Consell de Ibiza,
el Govern balear y el Ministerio del Interior”. 27 de febrer de
2019: “Firmado el protocolo para la construcción de 120
viviendas públicas junto a la comisaría de la Policía Nacional
de Ibiza”. 24 de gener de 2023: “El convenio para hacer VPO
junto a la comisaría de Ibiza caduca en un mes y “Agustinet”
sigue en silencio”. 17 d’octubre de 2023: “Ibiza se está
quedando sin guardias civiles debido al inasumible precio de
la vivienda”. 23 d’abril de 2023: “Al menos tres o cuatro
guardias civiles de Ibiza viven en sus vehículos”. 28 d’abril de
2023: “La odisea de la policía para alquilar un piso en
Baleares, nos piden 36.000 euros por adelantado”. 1 de maig
de 2024: “Nulo interés del Gobierno para sacar adelante las
viviendas del solar de la comisaría”. 

Com dic, els únics a qui no preocupa és a qui se n’ha
d’ocupar i a qui es limita a fer-se una foto i el titular tractant
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infructuosament d’enganyar els ciutadans de les Illes que
massivament els han situat a l’oposició a totes.

En la mateixa situació es troba la construcció d'habitatges
per a funcionaris al solar de la comissaria; aturada. És alarmant
que el Partit Socialista, que va deixar caducar el conveni a
Eivissa de la mà del seu conseller balear d'Habitatge i que
curiosament era i és secretari general del vostre partit a Eivissa,
el Sr. “Agustinet”, acusi ara les administracions que no
governa.

No, senyors del Partit Socialista, el Govern de l'Estat és el
responsable de les Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat. El
ministeri és el propietari del solar i, tot i la vostra inactivitat i
deixadesa, trobareu un consell i un govern disposats a
col·laborar i a treure endavant aquest projecte. Venguin i
comencin a construir demà. Han passat vuit anys al Govern de
les Illes Balears sense fer res i sis més al de l'Estat sense donar
cap solució i tampoc sense mostrar cap interès, més enllà de
sortir a una foto a solars buits.  

Per tant, actuïn, actuïn de veritat, i demostrin que tenen
interès de fer-ho donant suport a aquesta iniciativa per justícia
i perquè fer el contrari suposa deixar de banda els ciutadans de
les nostres illes. 

Volia aclarir també al Sr. Apesteguia que el Govern balear
és perquè al protocol que s’ha deixat caducar hi havia la
construcció d'habitatges, tant d'habitatges de protecció oficial
com per a les Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat. Vull dir,
era un protocol mixt, per a construcció d’HPO i per també...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Palau, hauria d’acabar.

LA SRA. PALAU I BONED:

... -perfecte-, bé, idò ja passam a l'esmena 6611, a la qual sí que
li proposaria una transacció a la Sra. Cano, perquè tal i com
està redactada no l'acceptaríem, i passaria a dir: “El Parlament
de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya a realitzar un
seguiment i un control exhaustius del nou conveni, així com
una calendarització d'actuacions perquè aquest conveni sigui
real i es realitzi amb la urgència més gran possible per
solucionar el greu problema residencial que sofrim i afavorim
la captació i la fidelització dels Cossos i Forces de Seguretat de
l'Estat”.

I, per cert, ja per acabar, volia comentar també al Sr.
Apesteguia...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Palau, hauria d’acabar.

LA SRA. PALAU I BONED:

...que demà duim una proposició per augmentar el plus
d'insularitat als docents de les Illes.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Palau. Entenem, Sra. Palau, que l'esmena
presentada al punt 1 no s'accepta, és així?, d'acord.

Així com ens ha demanat el Grup Socialista, votaríem per
separat el punt 1, el punt 2, el punt 3 i el punt 4 amb l'esmena
transaccionada. És així? Idò passam a votació.

(Remor de veus)

D’acord. Algú havia demanat votació separada, idò 1, 2, 3
podem...

(Se senten veus de fons que diuen:“no”)

1, 2, 4...

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Nosaltres demanam votació separada del punt tercer,
exclusivament.

LA SRA. PRESIDENTA:

Dues votacions. 

(Remor de veus)

Passam a votar: 1, 2 i 4 transaccionat.

S'aproven per unanimitat, amb 13 vots a favor.

I ara passam a votar el punt 3. 

7 vots a favor, 6 en contra.

Per tant, queda aprovada la Proposició no de llei RGE núm.
3592/24, relativa a la captació i la fidelització dels Cossos i
Forces de Seguretat de l'Estat.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.

Molt bon dia a tothom.
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